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کنایه های نیش دار  پدر حسن یزدانی
به  علیرضا  دبیر

پدر حســن یزدانی در صحبت هایی که بازتاب زیادی داشــته اســت، به اقدام 
عجیب علیرضا دبیر، رئیس فدراســیون کشتی، پیش از مســابقه پسرش با دیوید 
تیلور آمریکایی تاخته و کنایه های نیش داری به او زده اســت. پدر حسن در مراسم 
استقبال از تیم ملی کشتی آزاد در بازگشت از رقابت های قهرمانی جهان، در جمع 
خبرنگاران، گفت: پســر من دنبال رکورد نیست و فقط برای شادی دل مردم کشتی 
می گیرد. پسر من دنبال رئیس فدراسیون شدن نیست، دنبال سرمربی شدن نیست، 
دنبال شورای شهر و نماینده مجلس شدن نیست. پسر من می خواهد بعد از پایان 
کشتی در مجموعه خودش بچه ها را آموزش بدهد و مثل خودش کشتی گیر به بار 
بیاورد. او در ادامه با طرح ادعاهای جنجالی علیه علیرضا دبیر ، رئیس فدراسیون 
کشــتی، گفت: سؤال من این اســت که چرا آقای دبیر نیم ساعت مانده به مبارزه 
فینال به پســر من گفت که با مربی ۱۱۰ کیلوگرمی تمرین کن که باعث شد ضربان 
قلب او به ۲۵۰ برســد؛ در حالی که نیم ســاعت بعد، مبارزه فینال داشت؟ چرا این 
کار را کرد؟ باید پاســخ بدهد. چرا در فدراســیون کشــتی در تمرینــات زیر کتف با 
حسن یزدانی کار می کند اما اینجا می گوید کشتی فقط زیر کتف زدن نیست؟ حسن 
یزدانی زیر کتف می زند، زیر می گیرد، سر و ته یکی می کند، کشتی بلد است و کشتی 
می گیرد. حسن را اینها نســاختند بلکه مربی سازنده ساخت. همه کشتی گیران را 

مربیان سازنده ساختند.
پدر حسن یزدانی در پاسخ به سؤال یکی از خبرنگاران مبنی بر اینکه آیا معتقد 
است رئیس فدراسیون کشتی در امور فنی دخالت می کند؟ گفت: این را می توانید 
از آقای دبیر ســؤال کنیــد. مگر در فضای مجازی فیلم هــا را نمی بینید؟ اینکه آیا 
دخالــت می کند یا نه را من نمی دانم امــا من اینجا جواب می خواهم. آقای عامل 
چرا قبلا گزارش می کرد می گفت رحمان عموزاد به ســبک حســن یزدانی کشتی 
می گیرد اما اینجا اسمی از او نبرد؟ تمام کشتی گیرانی که کشتی می گیرند به سبک 
حســن یزدانی زیر کتف می زنند. بعد از ۲۷ سال می خواهند سبک کشتی حسن را 
عوض کنند؟ برای چه؟ حسن باید کشتی خودش را بگیرد. حسن مگر نونهال است 

که می خواهند از نو سبک او را عوض کنند؟
او در واکنش به اظهارات کارشناســان مبنی بــر اینکه دیوید تیلور آنالیز بهتری 
از یزدانی داشــت، گفت: از دیوید تیلور بگذریم. مگــر حریفان اطری، محمدیان و 
ســرلک آنالیز شده بودند؟ من وکیل وصی بقیه کشتی گیران نیستم اما وکیل وصی 
پســر خودم هســتم. بر خلاف اینکه این آقایان فکر می کنند، پسر من دنبال رکورد 

نیست. پسر من دنبال این چیزهایی که نام بردند نیست.
پدر حســن یزدانی در پاسخ به این ســؤال که آیا حسن یزدانی از این صحبت ها 
ناراحت نمی شــود؟ گفت: حســن آقا ناراحت شــود. من پدر او هستم. حسن آقا 
هنوز بچه اســت و متوجه نمی شود. حسن آقا دوست ندارد من مصاحبه کنم اما 
دیگر کاســه صبرم لبریز شده اســت. خیلی از حرف ها هست که باید بعدا بگویم. 

ان شاءاالله به موقع حرف هایم را می زنم.
بعد از این صحبت ها اما حســن یزدانی به گفته های پدر واکنش نشــان داد و 
دلیل باختن به تیلور را هوش بیشــتر رقیب توصیف کرد. یزدانی درباره گلایه های 
پــدرش مبنی بر اینکه بــروز برخی اتفاقات قبل از فینال باعث شکســت او مقابل 
تیلور شــده اســت، گفت: او عزیز من است. شکســت معمولا ناراحتی دارد و این 
ناراحتی برای خانواده ها بیشتر است. امیدوارم در آینده نزدیک بتوانم این باخت را 
جبران کنم. همه زحمت کشــیدند و از همه تشکر می کنم. اشتباه از خود من بود 
و حریفم استفاده کرد. او باهوش تر بود و بهتر عمل کرد. تیلور از نقاط ضعف من 
استفاده کرد و پیروز شد. من آن عملکردی را که می خواستم نتوانستم روی تشک 

پیاده کنم و در نهایت شکست خوردم.

حسن رنگرز  جانشین محمد بنا شد
علیرضا دبیر در حکمی حســن رنگرز را به عنوان ســرمربی تیم ملی کشــتی 
فرنگــی منصوب کرد. جلســه فنی درباره تیم ملی کشــتی فرنگــی ظهر دیروز با 
حضور علیرضا دبیر رئیس، حمید ســوریان نایب رئیس فدراسیون، علی محمدی 
مدیر فنی تیم های ملی کشتی فرنگی و حسن رنگرز قهرمان اسبق کشتی فرنگی و 
سرمربی و مدیر سابق تیم های ملی کشتی برگزار شد. در پایان این جلسه و با توجه 
به ضرورت پیگیری برنامه های تیم ملی کشــتی فرنگــی و خداحافظی محمد بنا 
سرمربی این تیم، حسن رنگرز به عنوان سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی منصوب و 
حکم خود را از رئیس فدراسیون کشتی دریافت کرد. فدراسیون کشتی ضمن تشکر 
از محمد بنا ســرمربی پیشین و پرافتخار تیم ملی کشتی فرنگی برای ایشان آرزوی 
سلامتی و موفقیت دارد. حســن رنگرز متولد ۱۳۵۹ بوده و مدال طلای مسابقات 
جهانی ۲۰۰۱ یونان و مدال برنز مســابقات جهانی ۲۰۰۲ مسکو را در کارنامه خود 
دارد. او همچنین اردیبهشــت سال ۱۳۸۶ از ســوی مرحوم یزدانی خرم به عنوان 
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی جوانان انتخاب شد. رنگرز در سال ۹۰ نیز با حکم 

مرحوم خطیب به عنوان نایب رئیس فدراسیون کشتی برگزیده شد.
او همچنین در ســال ۹۲ به عنوان نایب رئیس شــورای کشتی آسیا و سپس در 
ســال ۹۹ به عنوان مدیر کل ورزش و جوانان مازندران معرفی شد. رنگرز در سال 
۹۸ نیز به عنوان مشاور رئیس کمیته المپیک و مدیر موزه ملی ورزش انتخاب شد. 

او سابقه مدیریت تیم های ملی کشتی فرنگی را هم در کارنامه دارد.
واکنش  محمد  بنا  به انتصاب حسن رنگرز

سرمربی سابق تیم ملی کشتی فرنگی، انتصاب حسن رنگرز به عنوان سرمربی 
جدید تیم ملی را به کشتی فرنگی ایران تبریک گفت. به گزارش ایسنا، پس از نتایج 
ضعیف و دور از انتظار تیم ملی کشــتی فرنگی در رقابت های جهانی صربســتان، 
بلافاصله حسن رنگرز ملی پوش سابق کشــتی فرنگی ایران و دارنده مدال طلای 
جهان، با حکــم علیرضا دبیر به عنوان ســرمربی جدید تیم ملی کشــتی فرنگی 
انتخاب شــد. محمد بنا نیز که مدتی است هیچ توضیحی درباره شرایط تیم ملی 
قبل و بعد از اعزام به رقابت های جهانی نداشــته اســت، نســبت به این انتصاب 
واکنش نشان داد. بنا دراین باره نوشت: تبریک به حسن آقای عزیز و کشتی فرنگی. 
امیدوارم همه کنار هم پیروز و موفق باشــید و کشــتی گیران بدانند که مرد بزرگی 

امروز در کنارشان قرار گرفته است، یار باشید.

مصطفی سلطانی ورزقانی: مسابقات کشتی آزاد مردان ۲۰۲۲ بلگراد صربستان در حالی تمام شد که 
کشــتی گیران آزاد کار ایران با دو نشــان طلا در اوزان ۶۵ و ۹۷ کیلوگرم و سه نشان نقره در اوزان ۶۱ 
و ۷۹ و۸۶ کیلوگرم و دو نشــان برنــز در اوزان ۷۴ و ۱۲۵ کیلوگرم به کار خود پایان دادند. این مهم 
در حالی رقم خورد که ما از ۹ وزن صاحب هفت مدال شــدیم و کشتی گیران ایرانی در هفت وزن 
روی ســکو ایستادند و شاید با کمی تدبیر از ســوی کادر فنی و خود کشتی گیران، هم رنگ مدال ها 
بهتر می شد و هم تعداد مدال ها بیشتر، به هر حال نتایج این دوره از مسابقات نشان از روند رو به رشد 
در کشــتی آزاد دارد. این دوره از مســابقات با وجود غیبت تیم روســیه از ســطح بالایی برخوردار 
بود. از آموزه های این دوره از مســابقات می توان به موارد آمادگی جسمانی و آنالیز و تاکتیک های 

کشتی گیران ایران اشاره کرد.
۱- آمادگی بدنی: اکثر کشتی گیران کشــور ها با آمادگی بدنی خوب راهی این دوره از مسابقات 
شده بودند اما تیم آمریکا به لحاظ قوای جسمانی نسبت به تمام کشتی گیران کشور های دیگر بالاتر 
بود و این آمادگی فراتر از حد انتظار بود و این نکته بحث برانگیز اســت؛ چرا که میانگین ســنی تیم 
آمریکا نسبت بقیه تیم ها بالاتر است و با کمی تأمل بر این گواه جردن باروز ۳۴  سال، تیلور ۳۲ سال، 
کایل داک ۳۱ ســال و اســنایدر و جیدن کاکس ۲۷ سال دارند. جردن باروز چهار سال پیش و تیلور 
سه سال پیش قصد خداحافظی داشتند. می دانیم کشتی گیری که قصد خداحافظی دارد، معمولا 
به لحاظ بدنی دیگر توان تمرینات و مســابقات فشــرده را ندارد اما این دو کشــتی گیر به خصوص 
امســال از ســال های قبل به لحاظ بدنی و تنفســی از تمام حریفان جوان خود و حتی نســبت به 
جوانی هــای خود از آمادگی بدنی بالاتری برخوردار بودند. اینکه آمریکایی ها آیا از علم تغذیه یا از 
مکمل های بهتری برخوردار هستند که توان جسمانی و سطح هوشیاری و جنگندگی شان را تا این 
حد بالا می برد و در بدن ســازی های خود از چــه متد ها و روش هایی بهره می گیرند که این چنین از 
بقیه کشــور ها جلوتر هستند. باید نیم نگاهی نیز به کشتی گیران ژاپنی انداخت؛ به خصوص وزن ۶۱ 
کیلوگرم هیگوچی و ۷۰ کیلوگرم ناریکانی که به لحاظ بدنی و هوشــیاری ســطح بالایی از آمادگی 
جســمانی را در کشتی هایشان به نمایش گذاشتند و از کشتی گیران ایرانی نیز رحمان عموزاد در ۶۱ 
کیلو و کامران قاسم پور از بقیه به لحاظ آمادگی جسمانی بالاتر بودند؛ هرچند تیم ایران به جز چند 
کشــتی گیر مابقی به لحاظ آمادگی جســمانی در حد خوب بودند  اما در کل تیم آمریکا در این آیتم 

یک سر و گردن بالاتر نشان داد و این یکی از عوامل کلیدی موفقیت در قهرمانی تیم آمریکا بود.
۲- آنالیز و ارائه تاکتیک و پلن اجرا  در کشتی: آنالیز در کشتی تبدیل به علم روز شده و کشتی گیری 

که بدون آنالیز پا به میدان مسابقات بگذارد، احتمال موفقیت و قهرمانی اش کم است. فرایند آنالیز 
حریف چه در دفاع و چه در حمله باید در قالب تاکتیک هایی روی تشــک کشــتی در حین مسابقه 
پیاده سازی شود و از همه مهم تر داشتن پلن اجرائی است؛ اینکه با چه برنامه ای می توان بر حریف 
پیروز شد. ما در این مسابقات در برخی از کشتی های حساس در نیمه نهایی و فینال، هر چند تیم فنی 
و مربیان زحمتکش، آنالیزی از حریفان داشــتند اما در اجرا بعضا با یک سناریو و پلن، کشتی گیر را 

راهی مسابقه می کردند که با تغییر برنامه حریف کشتی گیرانمان را غافلگیر و سر درگم می کردند.
 وزن ۵۷ کیلوگرم، علیرضا ســرلک: در یک کشتی بســیار ضعیف رقابت را با اختلاف به حریف 
نه چندان آشنا از کشور چین واگذار کرد و با همان کشتی اول از گردونه مسابقات کنار رفت. به گفته 
مربی تیم آنالیزی از این حریف چینی نشده بود. دست کم گرفتن حریف چینی، ضربه جبران ناپذیری 

به لحاظ امتیازی به تیم وارد کرد.
 وزن ۶۱ کیلوگرم، رضا اطری: در کشــتی هایش هم خوب زیر می گرفت، هم دستانش به خوبی 
کار می کرد و هم خوب زیر و امتیاز به حریفان می داد و در نهایت در پایان کشــتی امتیاز های برتری 
را با یک زیر گیری یا پیش انداز حریف و خاک کردن به دست می آورد و پیروز میدان می شد. برنامه او 
در چهار کشتی خود تا رسیدن به فینال این بود و این کار را خیلی پخته و با برنامه انجام داد اما در 
فینال هر چند حریف ژاپنی هیگوچی در تمام کشتی هایش بسیار مقتدر ظاهر شد اما رضا اطری باز 
با همان برنامه می خواســت کشتی بگیرد اما این بار او در همان دو دقیقه، کار را تمام کرد و با یک 
زیر و یک فیتیله پیچ و دوباره یک زیر ســریع و خاک و دو فن دیگر در خاک رضا اطری را چند بار به 
پل زد و کشتی را ۱۰ بر صفر کرد. در این کشتی انگار رضا اطری هیچ گونه تاکتیک و برنامه ای برای 
مبارزه نداشت؛ چه در دفاع چه در حمله و درنهایت کشتی را یک طرفه آن هم در فینال واگذار کرد.
- وزن ۶۵ کیلوگرم رحمان عموزاد: تاکتیک او در این دوره از مسابقات مبتنی بر زیر کتف زدن ها 
و به موقع خالی کردن حریف از چپ و راست و در نهایت اجرای پیش انداز و درخاک نشاندن حریفان 
به طور متناوب، او در این کار از تبحر خاصی بهره مند اســت و تاکتیک دیگر او در هنگام جداشدن 
از حریف زیرهای از ســر پایین و نشسته دوخم بود، این تاکتیک تا کشتی فینال خوب پیش رفت اما 
در فینال مقابل کشــتی گیر آمریکایی جان دیاکومیهالیس در تایم اول ناکام بود چراکه کشــتی گیر 
آمریکایــی با زدن زانو و قوس به طرف مخالف هرگونه حرکتی را از عموزاد خنثی کرده بود اما در 
تایم دوم او با کارکردن دستان پرتوان خود تمرکز حریف آمریکایی را بر هم زد و با تکان های متداوم 
حریف را از چپ و راســت خالی می کرد و ضد حمله های خوبی را در هنگام خالی شــدن حریف 

انجام می داد و حریف را در خاک می نشاند. اما پلن او در هنگام زیرگیری های حریف کنده کشی بود 
که او چون تبحر خیلی بالایی در کنده کشــی ندارد در این مســابقه دو بار اقدام کرد که در بار دوم 
در حالت ضربه فنی قرار گرفت که با جســارت از این مخمصــه گریخت. او باید روی زیردادن ها و 
دفاع بهتر عمل کند. در کل او کشتی گیری هیجانی و بیش فعال است که اگر نتواند خوب خودش 
را کنترل کند، در مسابقات بعدی دچار مشکل خواهد شد. اگر او بتواند پلن های دیگری در زیرگیری 
به ســبک محمد طلایی، اکبر فلاح و دبیر به خصوص میانکوب های ساده و در عین حال حرفه ای 

علیرضا دبیر را داشته باشد، آن گاه کشتی گیری حرفه ای خواهد بود.
-وزن ۷۴ کیلوگرم یونس امامی: او در سه کشتی خود تا مرحله نیمه نهایی با تاکتیک مناسب در 
زیرگیری، حریفان خود را توانست شکست دهد اما در نیمه نهایی در دیدار مقابل حریف نام آشنای 
خود کایل داک در اکثر زیرگیری ها موفق بود اما در ادامه با تعلل نمی توانســت فنون میانکوب ها 
را اجرا کند و در دو زیرگیری خوب، با تعلل بیش از حد کایل داک توانست پاهای خود را از دستان 
امامی در بیاورد. چه بســا در یکی از این زیرگیری ها می توانست حتی حریف را از منطقه زوم تشک 
بیرون ببرد و با همان یک امتیازی که کسب می کرد به دیدار فینال می رفت. مربیان باید روی این پلن 
از کشتی در مواقعی که نیاز به یک امتیاز است کشتی گیر را متوجه کنند که در این گونه مواقع بهتر 
است به جای خاک کردن حریف یا به پشت رفتن، حریف را به بیرون تشک هل دهند. یونس امامی 
با کمی درایت و حرفه ای گری می توانســت حتی مدال طلا را کسب کند. البته عیار کشتی گیران این 

وزن موقعی مشخص می شود که سیداکف روسی هم باشد. جایش خالی.
وزن ۷۹ کیلوگرم، محمد نخودی: او تا رسیدن به فینال تاکتیک مشخصی نداشت و برای خودش 
و به ســبک خودش کشتی گرفت. نخودی در سه مســابقه خود بیش از ۱۰ زیر یک خم به حریفان 
داد و امتیازات زیادی از دســت داد، هرچند خود نخودی در زیرگیری ها و رفت و برگشت ها بهتر از 
حریفان عمل کرد اما کشتی هایش چنگی به دل نمی زد و در فینال همان طورکه پیش بینی می شد 
با این تاکتیک حتما مغلوب جردن باروز شود که دیدیم او باز به راحتی دوخم سرپا شد و در زیرگیری 
هیچ گاه نتوانست به پاهای باروز برسد. انگار او باز پلنی در این کشتی مثل سال گذشته در فینال نروژ 
مقابل این حریف نداشت. بیش از پنج کشتی گیر به دفعات، ۱۵ بار به جردن باروز باخته اند و تمام 
تاکتیک ها و پلن های تیم مربیگری طی یک دهه گذشته نتوانسته است راهکاری برای پیروزی داشته 

باشد، شاید وقتی دیگر شاید هم با بازنشستگی باروز.
ادامه در صفحه آخر
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ســجاد فیروزی: عادل فردوســی پور مجری سرشناس و سابق شبکه ســه، این روزها 
بــه معضلی جدی برای همکاران قدیمی اش در تلویزیون تبدیل شــده اســت. او که 
چندسالی می شود به دلیل «بر مدار نبودن» از قاب سیما خارج شده، با راه اندازی سایت 
ورزشــی اختصاصی خودش، در تلاش اســت تا بخشی از عشق و علاقه دیرینه اش به 
فوتبــال را ارضا کند. عادل با رویکــرد جدیدی که در پیش گرفته، مصاحبه های جذاب 
و خاصی با بازیکنان و مربیان شــاغل در فوتبال ایران گرفته که هر کدام به نوبه خود، 
سروصدا به پا کرده است. گفت وگو با علی دایی، سعید معروف، مهدی طارمی و اخیرا، 
کارلوس کی روش، بخشی از این مصاحبه هاست و همان طورکه انتظار می رفت به قدر 

کفایت جلب توجه کرده است.
نکته ای که در این بین بیش از گذشــته برجســته شده، این است که آیا در رقابت با 
تلویزیون، قدرت همچنان دســت عادل فردوسی پور اســت؟ پیش از رسیدن به پاسخ 
این پرســش، شاید بد نباشــد که به طور مختصر، تلاش تلویزیون برای زمین زدن عادل 
فردوســی پور بررسی شود. بعد از بی مهری مسئولان شبکه سه نسبت به فردوسی پور 
و برچیدن برنامــه پربیننده ۹۰، عادل تا مدت ها منتظر بود بــا راه اندازی مجدد برنامه 
مورد علاقه اش به تلویزیون برگردد، اما این اتفاق رخ نداد هیچ، بلکه شــایعه شــد که 
به او اجازه گزارشگری هم داده نشده و حتی نمی گذارند تصویرش در تلویزیون پخش 
شــود. حذف گزارش های قدیمی و خاطره انگیز با صدای عادل فردوسی پور هم به این 
گمانه زنی ها دامن زد. با این حال، مسئولان تلویزیون یکی، دو باری عنوان کردند عادل 
برای گزارش کردن فوتبال منعی ندارد و به دلایل شــخصی از آن سر باز می زند. عادل 
هم ماجــرای عدم پخش تصویرش در تلویزیون را تصمیمی شــخصی توصیف کرده 
و گفتــه بود که منعی برای این کار، دســت کم در برنامه فوتبال ۱۲۰ ندارد. با این حال، 
مشکل اصلی همچنان پابرجا ماند. تلویزیون، به ویژه مسئولان شبکه سه با ریاست علی 
فروغی، مقابل برگرداندن فردوســی پور و برنامه ۹۰، با وجود درخواست مکرر مردمی، 
مقاومت کرده و خیالشان راحت بود که با حمایت نهادهای مربوطه حرفشان به کرسی 
می نشــیند. فردوسی پور هم سرانجام بعد از مدت ها انتظار، وقتی پی برد نمی تواند به 
قیمت «بر مدار ماندن»، در شبکه سه فعالیت کند و برنامه دلخواهش را بسازد، رو به 
بســتر اینترنت آورد و خبر داد که در همکاری با یکی از شــبکه های خانگی، قرار است 
برنامه ای شبیه برنامه ۹۰، این بار ولی با اسم «۳۶۰» بسازد و همان دوشنبه ها در اختیار 
مخاطب قرار دهد. خبرش همچون بمب صدا کرد و تلویزیونی ها هراسان شدند. آنها 
در هماهنگی با «ساترا» به مخالفت با این برنامه پرداخته و مانع از صدور مجوز برای 
چنین برنامه ای شدند. عادل که به خیال خودشان از گود رانده شده بود، همچنان برای 
تلویزیون خطرناک به نظر می رســید. آنها نمی خواستند مخاطبان اندک باقی مانده، در 
کنار مخاطبان بی شمار قهرکرده، دوشنبه شب ها تلویزیون را به مقصد سینمای خانگی 
ترک کنند. ایــن به ظاهر زخم هم اما عادل را که نکشــت هیچ، 
بلکه او را قوی تر کرد. فردوسی پور با خلق فرمتی جدید، حالا 
علاوه بر مدیریت ســایت شخصی اش، پلتفرمی ایجاد کرده 
که دســت کم با جذب مخاطب می تواند همچنان فعال و 

پویا عمل کند.
اکنون که چند قسمت از مصاحبه های اختصاصی عادل 

فردوســی پور ضبط و پخش شده، رفته رفته این پرســش در ذهن مخاطب شکل گرفته که آیا تلویزیون 
واقعا توانســته عادل را از دور خارج کند؟ رویه ای که عادل در ماه های اخیر پیش گرفته و به آن اصرار 
دارد، نشان می دهد که اتفاقا این مجری و گزارشگر ورزشی، همچنان تأثیرگذار است و به طور مشخص، 
قدرتمندتر از برنامه های ورزشــی تلویزیون نشان داده است. با مرور تعدادی از گفت وگوهای عادل، این 
موضوع بیشتر رنگ واقعیت به خود می گیرد. عادل سراغ علی دایی می رود؛ مردی که این روزها تک تک 
برنامه های صداوسیما آرزوی گفت وگویی یک دقیقه ای با او را دارند. دایی که به دلایل مختلفی حاضر 
به مصاحبه با صداوســیما نمی شود، نه تنها با عادل فردوســی پور ساعت ها مصاحبه می کند، بلکه در 
فضایی صمیمی با او برای پینگ پنگ شرط بندی کرده، عادل را سوار بر اتومبیل شخصی اش به رستوران 
مجللش دعوت می کند. شــاید چنین مواردی برای صمیمیت دو مردی که تلویزیون با آنها بد تا کرده، 
نوعی انتقام جویی باشــد ولی عادل رویه خودش را حفظ کرده اســت. گفت وگو با سعید معروف، مرد 
کم همتای والیبال ایران، در شرایطی که همه می دانند این والیبالیست نام آشنا از مصاحبه فراری است، 
دیگر قدرت نمایی عادل فردوسی پور است. از همه مهم تر و تأثیرگذارتر، کاری بود که عادل فردوسی پور 
با مهدی طارمی کرد؛ ســفر به بوشهر و نشستن پای صحبت های بین المللی ترین چهره فوتبال ایران. با 
وجود این، صحبت های مهدی طارمی در گفت وگو با عادل و اثر همان صحبت ها بر سرنوشــت دراگان 
اسکوچیچ، مهر تأییدی قطعی بر این فرضیه زد که آیا قدرت همچنان دست عادل فردوسی پور است یا 
نه؟ بسیاری حتی همین روزها می گویند همان مصاحبه عادل فردوسی پور با مهدی طارمی دلیل اصلی 
برکناری اسکوچیچ شده است. این شایعه حتی اگر صحت هم نداشته باشد باز قابل تأمل است. چطور 
مردی که تلویزیــون فکر می کرد با ندادن تریبون به او و انحصار برنامه های ورزشــی می تواند اثراتش 
را کم رنگ کند، فقط با یک گفت گوی یکی، دو ســاعته، توانســته نسخه ســرمربی تیم ملی را بپیچد و 
سرمربی جدیدی بیاورد؟ واقعیت این است که حتی اگر عادل فردوسی پور فقط به وظیفه خبرنگاری اش 
عمل کرده و با یکی از بهترین مهاجمان این روزهای تیم ملی مصاحبه کرده باشد، باز نظریاتش آن قدر 
بازخورد داشــته که روی سرنوشــت افراد حاضر در فوتبال اثرگذار باشد. در چنین فضایی است که این 
پرســش هم خالی از لطف نیســت که آیا برنامه ای ورزشــی ای در تلویزیون وجــود دارد که مجری یا 
تهیه کننده اش بتواند چنین تأثیری بر مخاطب داشته باشد؟ پاسخ روشن است. برای مقایسه کافی است 
به برنامه ای که جایگزین برنامه ۹۰ و مجری ای که جایگزین عادل شــده رجوع کرد تا مشخص شود که 
خوش خیالی مســئولان تلویزیون برای پرکردن جای عادل و برنامه اش چقدر است؟ مجری و مسئولان 
برنامه مذکور فقط در یک نمونه، با تغییر ریاســت در فدراســیون فوتبال، چنان چرخیده و رنگ عوض 
کرده اند که خودشــان هم یقینا نمی دانند کدام یک از رؤسا بهتر از دیگری استیا اینکه کدام سنگر را باید 
حفظ کنند. عادل فردوسی پور ضربه جدیدی هم به شبکه سه زده که زخمش هنوز باز است؛ او همین 
دوشنبه شب، بسیاری از علاقه مندان به فوتبال را با گفت وگوی اختصاصی دیگری با کارلوس کی روش، 
ســرمربی جدید تیم ملی فوتبال ایران غافلگیر کرده است. عادل در شرایطی روبه روی کارلوس نشست 
کــه تلویزیونی ها بازنده بزرگ این مصاحبه بودند. روزگاری این توهم غلط وجود داشــت که چهره های 
مطرح ترجیح می دهند با تلویزیون حرف بزنند تا بیشــتر دیده شوند ولی کارلوس کی روش، علی دایی، 
مهدی طارمی و سعید معروف خلاف این جریان را نشان دادند. آنها ثابت کردند که وزن عادل بیش از 
تلویزیون با برنامه های بی شماری است که در حوزه ورزش و فوتبال ساخته می شود. مردی که به دلیل 
بر مدار نبودن، از تلویزیون رانده شــده، حالا کت را به تن دارد و می تواند بیرون از قاب هم قدرت نمایی 
کند. موضوع و پرسش نگران کننده این است که در چنین موقعیتی، آیا فضای انحصارطلب صداوسیما، 
در آینده تلاش می کند با عادل رقابت کند یا اینکه یک بار دیگر با اســتفاده از اهرم فشــار، سعی در کنار 

زدن او خواهد داشت؟

کت تن عادل است؟
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شرایطی  در  عادل 
کارلوس  روبه روی 
تلویزیونی ها  کــه  نشســت 
مصاحبه  این  بــزرگ  بازنده 
بودنــد. روزگاری این توهم 
غلــط وجــود داشــت که 
چهره هــای مطــرح ترجیح 
حرف  تلویزیون  با  می دهند 
شوند  دیده  بیشــتر  تا  بزنند 
علی  کی روش،  کارلوس  ولی 
دایی، مهدی طارمی و سعید 
معروف خلاف این جریان را 
ثابت  آنهــا  دادند.  نشــان 
کردند که وزن عادل بیش از 
برنامه های  بــا  تلویزیــون 
بی شماری است که در حوزه 
ســاخته  فوتبــال  و  ورزش 

می شود.


